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een reis door het leven van ad de 
Zeeuw, naar het land van de ruwe 
diamanten. 
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6 pittige vragen aan
Hessel Visser

in de vorige editie was Hessel Vis-
ser al kort voorgesteld als nieuw lid 
van het Pandora alumni bestuur. 
Deze editie hebben we 6 pittige vra-
gen aan hem voorgelegd.

Het collegejaar is ten einde gekomen en de welverdiende vakantietijd is aangebroken. Terwijl enkele Pel-studenten aan hun 
stage of afstuderen beginnen, zijn anderen zo veel mogelijk aan het genieten van het mooie weer. Het is dan ook geen ver-
rassing dat deze extra dikke editie als thema de zomer heeft. in dit seizoen is er tijd om Sla-zaken (Stage, literatuurstudie, 
afstuderen) te regelen. Vandaar dat er in deze netwerknieuws veel aandacht naar deze onderwerpen uitgaat. Daarnaast is er 
een zonnig verhaal uit afrika in “ik geef het stokje door”, krijgt Hessel Visser een paar pittige vragen op zijn bord en is er een 
zwemmende albert Valkenberg aan het woord. Kortom, genoeg leesvoer voor in het zonnetje!

erik de man
Penningmeester Pandora 08/09

De zonnige zomer van 2009
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Albert Valkenberg terug 
in de collegezalen

nieuwste aanwinst van de Pel- 
sectie openhartig over zijn achter-
grond, studietijd en zijn mening 
over het onderwijs.
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Albert Valkenberg werd in het jaar 1964 in Amsterdam 
geboren. Hij groeide op in Zaandam en rondde daar zijn 
lagere en middelbare school af. in 1985 begon hij bij 
de tu-Delft aan een studie lucht- en ruimtevaart tech-
niek. later koos hij bij werktuigbouw voor de afstudeer 
richting industriële organisatie. Zelf zegt hij erover: 
“1985 was het jaar toen Wubbo Ockels de ruimte in werd 
geschoten. in dat jaar waren er daarom ook plotseling meer 
inschrijvingen bij de faculteit lucht en ruimte vaart en dat 
bleef stijgen in de jaren daarna; dit werd het Wubbo Ock-
els effect genoemd. na anderhalf jaar propedeuse onder-
wijs ben ik in dienst gegaan; ik ben toen een ziekenauto 
piloot geworden en  gestationeerd geweest in ermelo.”

“Op een gegeven moment - na een jaartje freewheel-
en en nadenken over studeren - kwam ik weer ter-
ug op de Tu en koos ik er voor om bij werktuig-
bouw industriële Organisatie (iO) te gaan doen.”
“ik wist van de afstudeerrichting af en het sprak me heel erg 
aan. ik merkte dat ik techniek interessant vond maar bij iO 
ga je daar heel anders mee om. Het is aan de ene kant wel 
technisch maar je bent meer technisch-bedrijfskundig bezig, 
ik merkte dat dit mij eigenlijk heel goed lag. ik vond het ook 
wel leuk dat ik weer wat aansluiting had gevonden met l&r. 
iO was in die tijd namelijk een gedeelde afstudeerrichting 
en er waren van de 20 plaatsen ca. 8 formatie plaatsen ger-

Sinds een aantal maanden loopt er een nieuw gezicht rond bij de Pel sectie. albert Valk-
enberg verzorgt samen met Frans Sopers de masterclass voor de eerstejaars Pel studenten 
en het is de bedoeling dat hij geleidelijk te taken van Frans gaat overnemen. reden voor 
netwerknieuws om met de nieuwe aanwinst van de Pel sectie te gaan zitten voor een goed 
gesprek. We vroegen albert naar zijn achtergrond, zijn studietijd en zijn mening over het 
onderwijs bij Pel.
Door Siamak mohammadian

“Deze case heeft een baard en dan 
wil ik roepen... so wHAt?”

IntervIew met Albert vAlkenberg

Albert Valkenberg
Persoonlijk Archief
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eserveerd voor l&r studenten. Toen ik eenmaal echt bezig 
was met iO wist ik ook meteen dat dit het was voor mij en 
had ik geen twijfels meer over wat ik nou precies wilde.”
na 6 maanden het normale io programma te hebben 
gevolgd kwam er een aanbod van professor Bikker voor 
een zomerbaan om een derdejaars project op te zetten. Al-
bert ging samen met leo van der Velden in op dat aanbod:
‘ik ben toen samen met leo van der Velde aan de slag gegaan 
in de zomer met het op zetten van het Bedrijfseconomisch 
Project. ik had die zomer met mijn vriendin al afgesproken 
op vakantie te gaan naar Tsjechië. Toen ik terug kwam had 
leo met vele mensen gesproken en dingen uitgezocht en 
hij zou mij even vertellen wat hij allemaal had gedaan, en 
dat was heel erg veel! Die zomer hebben we samen verder 
gewerkt aan het project. uiteindelijk hebben we in augustus 
alle materialen samengesteld en docenten erbij gezocht. als 
snel bleek dat leo en ik betrokken moesten blijven bij het 
project, omdat we het samen hadden opgezet en als enigen 
de kennis hadden om het project te coördineren. Toen zijn we 
met Frans Sopers en professor Bikker gaan zitten en bespro-
ken hoe we dat gingen doen. Toen hadden we voor een klein 
gedeelte van het studieprogramma vrijstelling gekregen. 
Het was heel erg leuk om onderwijs in elkaar te zetten, 
maar we hebben toen ook echt een tijdje op hoogspan-
ning geleefd. uiteindelijk is het BeP project van toen 
met wat uitbereidingen doorontwikkeld tot het iP3 
project, dat nu weer is opgegaan in de minor miO.

wat zijn visie op het huidige onderwijs betreft, zegt Al-
bert: “mijn visie is in principe niet anders dan die van Hans 
en Frans. ik vind het erg leuk om weer hier bij de vakgroep 
te zitten, en deze heet tegenwoordig dan Pel maar het gaat 
nog altijd om hetzelfde. ik vind systeemkunde een hele 
speciale manier om naar dingen te kijken. ik vind het leuk 
en belangrijk dat het onderwijs van systeemkunde gecon-
tinueerd wordt. Het leuke eraan is dat ik er zelf aan kan 
meewerken, ik krijg ontzettend veel vrijheid van Hans en 
Frans. Kijk ik heb in mijn studietijd een wat uitvoeriger case 
programma gehad en op dit moment zijn Hans en Frans 
bezig met het moderniseren van de cases, dat is voor de 

studenten heel fijn. Ik denk zelf dat het niet altijd nodig is 
omdat branches werken zoals ze werken, en of daar nou 
een glitterlaagje van deze tijd overheen ligt doet er niet echt 
toe. De onderlinge processen blijven hetzelfde. er wordt 
weleens geroepen: deze case heeft een baard en dan wil ik 
roepen...SO WHaT? maar ik ben het aan de andere kant 
wel met de studenten eens, ik wil ook graag de stof mod-
erniseren. aansluiting zoeken van de leerdoelen met de 
huidige situatie. Dit is een van de doelen die ik mezelf heb 
gesteld, om mee te helpen om het programma verder up to 
date te krijgen, maar ook het sequence wat beter te krijgen. 
eigenlijk zou de volgorde van de cases namelijk net wat an-
ders moeten dan zoals ze dit jaar zijn geroosterd.” 
een ander doel wat ik mezelf heb gesteld, is het cradle to 
cradle denken onder de aandacht te brengen. Dat is het 
sustainable denken. Het is misschien wat utopisch maar 
ik denk dat het heel erg goed is als dat hier gedoceerd 
wordt. ik ben ook heel blij dat jan Henk Welink speciaal 
daarvoor is aangenomen. als ik een kans zie om dat in het 
programma te verweven dan zal ik dat zeker niet laten. ik 
vind het belangrijk dat als jullie later ooit voor de keuze 
komen te staan: profitable tegenover minder profitable, 
dat jullie de oplossing kiezen die de werled minder schade 
toebrengt  (of de wereld zelfs beter maakt). je ziet steeds 
vaker dat duurzame oplossingen niet per se geld hoev-
en te kosten, en niet per se minder hoeven op te leveren. 
al met al wil ik helpen de kwaliteit van de opleiding te 
behouden en een stukje door ontwikkelen. Verder wil ik 
ook kijken of ik uit de afstudeeropdrachten van verschil-
lende studenten geschikte case materiaal kan vinden.”
 
Behalve bij Pel is Albert ook betrokken bij het 
ATMO (advanced traffic monitoring) Project bij de 
faculteit civiele techniek en geowetenschappen.
“ik ben dit jaar 4 dagen in de week verbonden aan Pel 
en 1 dag in de week ben ik verbonden aan civiele tech-
niek. Daar ben ik projectsecretaris bij het aTmO proj-
ect, en dat ligt alweer heel dichtbij Pel. Wat ze doen 
is eigenlijk geavanceerde technieken ontwikkelingen, 
om de gemeten data in het verkeer om te zetten in zin-

‘BrancHeS WerKen ZOalS Ze WerKen, en OF Daar   
 nOu een gliTTerlaagje  Van  DeZe TijD 
OVerHeen  ligT DOeT er nieT ecHT TOe’
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volle informatie, die zowel voor de weggebruiker 
als voor de wegbeheerder behulpzaam kunnen zijn. 
Wegbeheerders doen daarmee traffic management, en 
de gebruiker kan op basis daarvan beslissingen nemen 
om een bepaalde route wel of niet te nemen. Wij wil-
len bij aTmO ervoor zorgen dat we met de data die we 
hebben, wat kunnen doen. We willen heel graag een be-
trouwbare toestandschatting kunnen maken,  dat wil 
zeggen dat we bijvoorbeeld zouden kunnen inschat-
ten hoe de toestand op de wegen over 5 minuten is. Hele 
interessante materie, het is ook heel glad, omdat ver-
keer een sommatie is van gedragingen van mensen.“

Pandora was natuurlijk ook tijdens de studietijd van Al-
bert actief. en ook toen werd er regelmatig een waarde-
volle buitenlandreis georganiseerd. over de activiteiten 
van Pandora in zijn studietijd vertelt Albert het volgende:  
“We hebben als jaarring in die tijd vooral heel veel gehad 
aan de buitenlandreis. We merkten dat onze groep na de 
de buitenlandreis echt een slag had gemaakt en dichter-
bij elkaar was gekomen. net als nu werden er in die tijd 
ook al  commissies opgezet vanuit onze eigen jaarring, en 
ik ben op een gegeven moment bij de commissie buiten-
landreis terecht gekomen. Zo heb ik dus ook mijn steentje 
bijgedragen. in het jaar 1997 zijn we naar Tsjechië gegaan. 
Toen was ik samen met andy Schuurman verantwoorde-
lijk voor de programmering & uitvoering van de reis.”

‘We merKTen DaT OnZe grOeP na De De BuiTen-
lanDreiS ecHT DicHTerBij elKaar WaS geKOmen.’

Dit jaar organiseert Pandora naast de buitenlandreis 
en excursies ook lezingen. we vroegen Albert wat 
hij van de huidige activiteiten van Pandora vindt.
‘‘Wat me meteen opvalt, is de energie die jullie uitstralen, 
dat is heel goed te vergelijken met hoe het toen was. Het 
is echt fantastisch, dat is precies wat Pandora nodig heeft.
Zelf heb ik het idee dat jullie een hele goede weg zijn inge-
slagen, ik ben ontzettend blij met het feit dat jullie zelf lez-
ingen organiseren die eigenlijk een soort toevoeging zijn op 
POP (het vak Production Organisation Principles) en op jul-
lie eigen ontwikkeling. Want Frans en ik proberen jullie echt 
aan de discussie te krijgen, ook als we daar plenair zitten. 
We willen de discussie nog meer stimuleren en ik denk dat 
de lezingen daar heel erg aan bijdragen, ga vooral daarmee 
door. jullie organiseren ook excursies en de reis zit in t pro-
gramma en ik denk dat dat heel positief is voor de groep.
ik ben heel erg blij dat Pandora een heel klein stukje van 
het onderwijs op zich heeft genomen, en ik hoop dat dat 
gecontinueerd wordt . ik merk dat het opzet van Pel toch 
wel wat anders is dan iO, dat zijn nou eenmaal de huidige 
onderwijs normen. Wat dat betreft moet er tegenwoordig 
wat meer techniek en simulatie in het pakket zitten. ik denk 
dat vooral wat simulatie betreft dat jullie ook de kracht 
ervan herkennen. Daarom vind ik het programma van 
Pandora zo goed, omdat jullie mensen uit de praktijk vra-
gen. juist om de bedrijfskundige onderwerpen aan te pak-
ken want dat zat er vroeger wat meer in het programma.’

Buitenlandreis
 1997

Pandora Archie
f 364-00034
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n het algemeen wordt het bedrijfspracticum uitgevoerd 
door twee studenten, binnen een afdeling van grote of 
semi-grote industriele bedrijven. De desbetreffende bed-

rijven moeten garanderen dat ze een begeleider hebben die 
in staat is om voldoende aandacht te schenken aan de stu-
denten. er zijn verschillende eisen ten aanzien van het proces 
dat moet worden onderzocht. De studenten modelleren de 
organisatie van de materiaal-flow, alsmede de kwantitatieve 
en kwalitatieve proces-controle, binnen een tijdspanne van 6 
of 7 weken. Het practicum heeft alleen betrekking op speci-
fieke opdrachten waarin de student in staat is om praktische 
ervaring in de operationele fase van een industrieel proces 
op te doen. Bovendien moet het management geïnteresseerd 
zijn in een beschrijving en een analyse van de problematische 
aspecten van de operationele processen

Het bedrijfspracticum is geïntegreerd in het educatieve pro-
gramma van de master Production engineering and logistics. 
colleges over bedrijfseconomie, technische onderwerpen en 
oefeningen in het modelleren van industriële steady-state-
processen bereiden de student voor op de stage. Hiernaast 
worden er ook oefeningen op het gebied van onderzoek en 
overdracht van complexe informatie gedaan. De basis van 
deze practica is gericht op het integraal (her)ontwerpen van 
organisatiestructuren van de productie-afdeling, met de hulp 
van de steady-state-processen en innovatie processen. De er-
varing opgedaan tijdens de stage levert de student een refe-

rentiekader gedurende de rest van de studie. Dit is waarom 
het bedrijfspracticum een tweeledig doel heeft. 

Het primaire doel is om bekend te raken met de organisatie 
van een bepaald productie of service-systeem. De vraag is 
hoe de doelstellingen, de verschillende aspecten en ten slotte 
de taken en relaties ertussen zijn ingesteld? Op welke wijze 
worden de taakverantwoordelijkheden omschreven? Op 
welke wijze werken mensen, middelen en materialen samen 
in de werkplaatsen, groepen en (sub)afdelingen. Wat is de 
betekenis van informatie voor de industrie, proces-controle 
en beheer? 

De secundaire doelstelling heeft betrekking op de toepas-
sing van kennis met betrekking tot de beschrijving en analyse 
van de steady-state-systemen, met de hulp van de functie-
modellen in verschillende aggregatie lagen van het bedrijf 
(of afdeling). Dit vereist de formulering van de doelstellin-
gen en de primaire proces functies. Vervolgens worden de 
betrekkingen tussen de fabricage functies in kaart gebracht 
en gekwantificeerd met relevante gegevens. Daarna volgt een 
beschrijving van de betrokken modellen van de kwalitatieve 
en / of kwantitatieve controle. Op basis van deze beschrij-
ving en de desbetreffende modellen, is het mogelijk om een 
globale indicatie te geven van de mate waarin de normen, de 
organische structuur en de controle-criteria van het proces 
zijn afgestemd op elkaar.

Richtlijnen voor het bedrijfs-
practicum vanuit de sectie

Hoe lang moet de stage duren?

In het 2e jaar van de mastervariant PEL is een stage, het bedrijfspracticum, opgenomen. In 6 of 7 weken  maken de 
studenten kennis met de praktische toepassingen van de Delftse Systeemkunde. Omdat het bijna onmogelijk is om 
werkelijke bedrijfssituaties te simuleren op de universiteit wordt de stage uitgevoerd bij een bedrijf. Het laatste halve 
jaar van de master-studie periode is gereserveerd voor het definitieve proefschrift in een real-life situatie. Dit alles wordt 
uiteindelijk afgesloten met het engineering-examen. 

Wat zijn de leerdoelen?

Waar moet de stage plaatsvinden?

Wat moet de student daadwerkelijk doen?

i
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BeDrijVen aan HeT WOOrD

De eerstejaars hebben reeds laten weten wat zij zoeken in een stage. Sluiten deze wensen aan 
bij wat het bedrijfsleven zoekt in een student? Om hier achter te komen zijn er drie bedrijven 
benaderd uit totaal verschillende sectoren. De Broekman group, Procter&gamble en Festo 
zijn bereid gevonden om te vertellen wat voor eisen zij stellen aan de student. Het is duidelijk 
dat een Pel’er in iedere sector terecht kan, maar wat voor student past bij welke sector?

‘technische kennis en sociale      
  vaardigheden combineren met een gezonde   

 dosis nieuwsgierigheid’

De BroekmAn grouP
De Broekman group is een logistieke full serviceorgani-
satie die wereldwijd actief is op het gebied van transport 
over zee, weg, rail en door de lucht. met onverminderde 
energie en passie bouwen we voort aan ons allesomvat-
tende logistieke netwerk. constant investerend in mensen 
en de nieuwste technische middelen om onze relaties nog 
beter van dienst te kunnen zijn. want wat vandaag goed 
genoeg is kan altijd nog beter. stilstand is achteruitgang 
en zeker in de transportsector is dat funest. wij willen 
vooruit, samen met jou. 

Onze roots liggen in de rotterdamse haven, het bruisend 
wereldhart van waaruit wij al onze activiteiten sinds 
de oprichting in 1960 hebben uitgebouwd tot de solide 
slagvaardige organisatie van vandaag de dag. We zijn trots 
op onze afkomst maar hebben onze vleugels uitgeslagen 
naar verre bestemmingen als india en Singapore. Waarom? 
Omdat de klant dat wenst. De klant wil zakendoen met 
een partner die kennis heeft van de internationale en de 
lokale markt en daarom hebben we in steeds meer landen 
onze eigen vestigingen.autonome groei en strategische 
overnames vormen het fundament onder de groeiende 
Broekman group. Broekman automotive, - logistics, 
- Shipping en - Special Products weten zich integraal 
ondersteund door Broekman corporate waardoor 
de divisies zich kunnen toeleggen op het uitbouwen 
van de branchespecifieke discipline. Mensen, kennis 
en mensenkennis zijn de pijlers waarop wij bouwen. 
Versterking op alle fronten, inmiddels staan er meer dan 
duizend professionals klaar, met behoud van flexibiliteit.

wat zoeken wij in een student?

Binnen de Broekman group zoeken wij studenten met hart 
voor de zaak. Voor ons betekent dit dat de student zijn tech-
nische kennis combineert met sociale vaardigheden en een 
gezonde dosis nieuwsgierigheid.  

De technische kennis komt in al onze bedrijfstakken van 
pas. Deze kennis moet ook gedeeld worden met collega’s, 
communicatief vermogen is dus van essentieel belang. 
Zelfkennis is hierbij niet onbelangrijk. Wat zijn de sterke en 
minder sterke kanten van de student en hoe versterkt hij 
deze kanten in zijn stageopdracht? Om dit zo goed mogelijk 
vorm te kunnen geven krijgt de student binnen de Broek-
man group de kans om zijn eigen gang te gaan. er wordt 
voldoende ruimte gegeven om zelfstandig en onafhankelijk 
te denken en een eigen plan uit te stippelen. Op deze manier 
wil de Broekman group de creativiteit van de student 
stimuleren en zo blijven innoveren.
Binnen de stage zal de student naast zijn communicatief ver-
mogen worden aangesproken op zijn strategisch denkver-
mogen. Wat betekent de stageopdracht voor de Broekman 
group en misschien nog wel belangrijker: wat betekent de 
opdracht voor de klanten van de Broekman group? Om 
vervolgens aan de wensen van de klant te voldoen zal de 
student doelgericht en gestructureerd moeten werken.

De Broekman group is op zoek naar studenten die zichzelf 
herkennen in de beschreven combinatie van technische, 
sociale en innoverende vaardigheden. De stageopdracht zal 
worden samengesteld aan de hand van de wensen van de 
student, de eisen vanuit de universiteit en de probleemstell-
ing vanuit de Broekman group. 

Bedrijven aan het woord | 8



Procter AnD gAmBle
Drie miljard keer per dag komen mensen over heel de 
wereld in aanraking met één van de producten van P&g, 
hieronder vallen meer dan 300 merken. De bekendste 
merken in nederland zijn Pampers, Pringles, Ariel, Dash, 
Dreft, olaz, Always, Pantene, gillette, wella, oral-B, 
lenor, Duracell and Braun.  

P&g bestaat uit meer dan 138.000 werknemers, werkend in 
meer dan 80 landen. Wat begon als een klein familiebedrijf 
in zeep en kaarsen, levert nu producten van superieure 
kwaliteit in meer dan 180 landen. Procter & gamble heeft 
elk jaar honderden stage plaatsen over heel de wereld. P&g 
kan met recht een wereldwijd bedrijf genoemd worden.

een P&g stage 
een stageopdracht bij P&g is vergelijkbaar met een 
opdracht die een starter zou krijgen. De opdracht is 
gebaseerd op werkelijke vraag vanuit het bedrijf en zal dus 
ook bijdragen aan de werkelijke business. Tijdens de stage 
zal je tegen management problemen aanlopen die opgelost 
worden in samenwerking met managers van P&g, in een 
multi-functionele omgeving. een coach en een manager 
coachen je en helpen je met trainingen, zodat je vanaf dag 1 
zoveel mogelijk leert van je stage.

Het stageprogramma bij P&g laat de verschillende kanten 
van het bedrijf, de merken en producten van P&g en 
natuurlijk de verschillende mensen bij P&g zien. De stage 
kan gedurende het hele jaar plaatsvinden en duurt tussen 
de 2 en 6 maanden, dit hangt af van de soort opdracht 
(korte stage of afstudeeropdracht). We staan altijd open 
voor wensen vanuit de studenten en de universiteit om een 
passende opdracht te formuleren.

‘De opdracht is gebaseerd op werkelijke     
  vraag vanuit P&g en zal dus ook bijdrage 

aan het werkelijke process’

wat zoeken wij in een student?

Binnen P&g wordt het stageprogramma gezien als de 
belangrijkste methode om nieuw talent te vinden. Voor 
beide partijen is het een ideale methode om te bepalen 
of er een klik is. Omdat elke stagiar wordt gezien als een 
nieuwe werknemer, zijn de eisen voor de stagair gelijk. 
De eigenschappen die wij zoeken zijn op te delen in drie 
categoriën: Power of minds, wat staat voor technische, 
innovatieve en besluitvormende kwaliteiten. Power of 
People, de leiderschaps- en communicatieve kwaliteiten. 
Power of Agility, hoe flexibel ben je en hoe bewust ben je 
van je omgeving en wat er in de wereld gebeurt.

eerst zal de kandidaat de aanmeldingsprocedure moeten 
doorlopen, hier wordt er nog niet gesproken over concrete 
opdrachten. Vervolgens wordt er een opdracht gezocht die 
bij de kandidaat past. meer informatie over de procedure 
kan gevonden worden op www.Pgcareers.com. Op de 
website kan je ook Blogs vinden van huidige en vroegere 
stages, dus neem snel een kijkje. Hopelijk tot ziens in een 
van onze technische of business  centra.

Bedrijven aan het woord | 9



festo BV 

industriële automatisering van productieprocessen draait 
om het beheersen van bewegingen; motion en control. Dat is 
het specialisme van Festo bij uitstek. ieder jaar brengt Festo 
meer dan 80 noviteiten op de markt als uitbreiding op een 
assortiment van meer dan 60.000 componenten en complete 
oplossingen die alle terreinen van mechatronica bestrijken.
inmiddels heeft Festo 56 eigen vestigingen en 250 vertegen-
woordigingen of servicesteunpunten in 176 landen. Festo 
nederland startte in 1967 en is gevestigd in Delft. 

ondernemend samenwerken
Succes is het resultaat van samenwerking, een begrip dat 
verankerd zit binnen Festo om de afstand tussen idee en re-
sultaat te beperken en als de realiteit als inspiratiebron voor 
innovatie te laten fungeren. Festo streeft ernaar meer te zijn 
dan een fabrikant van componenten. Onze knowhow delen 
met afnemers en gebruikers staat garant voor de slimste en 
meest rendabele oplossingen en verkort de ontwikkel- en 
doorlooptijden. Door nauw betrokken te zijn en te blijven 
houden onze adviesteams voeling met de praktijk en rea-
liseren ze concepten die aansluiten bij de laatste trends en 
ontwikkelingen in alle stadia van de waardeketen. 

learning by doing
De praktijk is de beste leermeester. Daarvan is ook Festo 
overtuigd, en we brengen dat principe op verschillende 
manieren in praktijk. Het vormt de basis van de technische 
opleidingen die Festo onder de naam Festo Didactic zelf in 
bedrijven en op instellingen geeft. in het verlengde van dat 
principe bieden we studenten mogelijkheden om in stages 
en tijdens afstudeerprojecten hun theoretische kennis aan te 
vullen met de nodige praktijkervaring. 

Stages en afstudeeropdrachten bij Festo moeten een win-win 
situatie opleveren. Bij de afsluiting ervan moeten zowel de 
student als diens begeleider bij Festo met voldoening op die 
periode terugkijken. Per slot van rekening streven we ernaar 
om talent aan ons te binden – en als we dat tijdens een stage 
of in het kader van een afstudeeropdracht kunnen doen zul-
len we het zeker niet laten.

‘innovatie, zowel op bedrijfskundig als op technisch   

  gebied speelt een centrale rol binnen festo’

wat zoeken wij in een student?

Studenten op universitair of hbo-niveau die een uitdagend 
project zoeken om hun studie mee af te sluiten doen er goed 
aan bij Festo te rade te gaan. innovatie, zowel op bedrijf-
skundig als op technisch gebied speelt een centrale rol bin-
nen Festo. Zeven procent van de jaaromzet wordt geïnves-
teerd in research, en daarnaast is er de internationale Festo 
academy, waar veelbelovend managementtalent verdere 
training krijgt. 

Wie zijn afstudeeropdracht of -onderzoek in een ambitieuze 
omgeving wil uitvoeren is bij Festo van harte welkom. De 
exacte invulling van de opdracht vindt ten alle tijden in 
overleg met de student plaats. is je interesse gewekt? neem 
dan vrijblijvend contact op met de afdeling Human resourc-
es via Human_resources@festo.nl!

Zowel voor stagiair(e)s als voor afstudeerders zijn er bij 
Festo uitdagende projecten en werkzaamheden beschik-
baar. uitgangspunt bij een stageplaats is dat de stagiair met 
uiteenlopende werkzaamheden in aanraking komt om hem/
haar een zo breed mogelijke praktische basis in aansluiting 
op de opleiding te geven. Welke werkzaamheden dat zijn 
wordt altijd in overleg tussen de student en Festo vast-
gesteld.
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at the start of a career..

Willem mayer

Willem mayer started his career 
with mieloo & alexander Busi-
ness integrators after a succesful 
career at the Technical university 
of Delft. For netwerknieuws he 
reveals the ups and downs in this  
journey to succes.
Text by Willem mayer

part study and do another practical internship 
instead, i had altogether 11 months of intern-
ship. For my first internship i went to nicara-
gua, together with a friend of mine (chemical 
student). There we did a study of scaling up 
the production process of a chocolate factory 
(el castillo del cacao) in. This was a very in-
teresting and learning experience but more on 
a cultural and social level. When crucial things 
like electricity and running water are not ge-
nerally available it is very hard to achieve your 
goal. Sometimes when i get many things on my 
mind i think back of those days in nicaragua 
and the mentality of those people which us-
ually places my concerns in a somewhat funny 
perspective. my second internship was at Klm 
cargo. i studied the subsequent planning pro-
cesses for the transport of cargo. The regulation 
and safety protocols make these planning pro-
cesses a complex task, and difficult to optimize; 
finding a delicate balance between efficiency 
and quality (information management). after-
wards i proposed Klm cargo to do my gradu-
ation there too and started a feasibility study 
for the use of rFiD (radio Frequency iDentifi-
cation) to Track & Trace ulD’s at the premises 
of Klm at Schiphol.

Willem mayer | after my bachelor 
mechanical engineering in Delft i chose Pel 
(Production engineering and logistics) to be 
my master specialization. complex logistic 
plants and operations like airports and sea-
ports have always drawn my attention. in es-
sence, logistics is about changing products 
(usually large volumes) from state/location 
a to B under some typical conditions within 
some specified (usually short) lead times. in-
novative technology which improves this pro-
cess in any aspect pays off very quickly. logis-
tic companies are therefore always investing 
in new and upcoming technology to keep a 
competitive position in the market, in times 
of wealth but maybe even more in times when 
surviving is hard (economic crisis). i think this 
is the reason what makes logistics a dynamic 
world but it also provides good opportunities 
for the “Willy Wortels” amongst us who don’t 
want to wait for 300 years until their findings 
are appreciated and for another 200 years until 
their ideas have finally infiltrated in our daily 
lives. i don’t want to call myself a Willy Wortel 
(although i have always been interested in his 
new inventions) but you can certainly call me 
pragmatic!

i found my specialization quite a relieve as 
it has a more practical focus compared to the 
Bachelor. after i managed to skip the literature 
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mieloo and alexander | mieloo 
& alexander (m&a) is a consultancy firm, 
headquartered in Hoofddorp with a team of 
app. 25 members, that specializes in technol-
ogy enabled supply chain improvement. This 
means that m&a helps logistic players to 
improve their processes and services, in or-
der to enable these companies to keep their 
focus on their core business. a combination 
of highly trained business consultants and 
technical consultants plan and implement 
advanced solutions, often with use of rFiD 
electronic Product code (ePc) technology. 
given the variety of backgrounds of its em-
ployees, m&a is able to bring rFiD-related 
solutions for its customers, beneficial in many 
different ways. a few examples; Tagged cars 
in a car terminal in rotterdam provide the 
possibility of real time and precise locating 
(rTlS) and process control on their premises 
(Broekman). in addition, rFiD on consumer 
electronic products gives thorough insight in 
a Dc’s inventory; Warehouse management 
(Sony). Furthermore, rFiD in fashion prod-
ucts provides customer interactive marketing 
advantages (nike). at last an example of a 
current project of rFiD in (global) returnable 
goods to improve efficiency and transparen-
cy in the supply chain (europool). 
m&a started as a business consultancy firm, 
however, a few years after foundation it was 
decided to get rFiD and related technology 
into their portfolio of specialism, as this tech-
nology promised to be very helpful in many 
of the projects m&a was already participa-
ting in. in those days, uHF gen 2 rFiD tech-
nology had not yet established itself on the 
market. Technology, involving all compo-
nents required to complete rFiD solutions 
(tags, readers, antennae, firmware etc), was 
improving fast.  many pilots were initiated in 
europe, but not many lived a longer life. The 
main reason for failure in all these cases may 
have been the gab left behind between the 
technical systems delivered by specialists and 
the users who needed to work with it every 
day. This is where m&a distinguishes from 
other rFiD solution providers; an important 
aspect of m&a’s services is its approach, in 
which the integration between Business, Or-
ganisation and (information) Technology re-
mains the central point of focus. as a result 
of this integrated approach, m&a considers 
itself much more Business integrators than 
System integrators.

m&a’s working scope on projects implies the 
(re)- design, build and implementation of com-
plex technologically driven change projects. 
These different phases bring a great variety 
in the daily work and require hands-on men-
tality from the consultants. With these values 
and principles m&a has gathered custom¬ers 
throughout Western europe that include mul-
tinationals such as: Sony, akzo nobel, KPn, 
aSml, TnT and Hitachi. 

contact details:
De Zuidtoren

Taurusavenue 13
2132 lS Hoofddorp

The netherlands

T: + 31 (0) 23 565 6000
F: + 31 (0) 23 565 6009

For more information visit our website:
www.mielooandalexander.com
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Willem mayer meets m&a | as previ-
ously outlined, my final internship at Klm concerned 
a feasibility study to investigate the use of rFiD at 
their premises for locating ulD’s (unit loading De-
vices). in many ways we are familiar with radio Fre-
quency in our daily lives (radio, radar, gSm,…) but 
in the ultra High Frequency (uHF) range technology 
is leaping forward for the last years. This frequency 
range is extremely advantageous for identification 
of large volumes of products and, as already men-
tioned, interesting for logistic players. This is what i 
read and heard during my thesis, but it was hard to 
find a real life example. Then i came across Broek-
man automotive. This company manages a 40,000 
counting car terminal and was one of the few using 
uHF gen 2 rFiD (active) tags in their process. after 
a surprising onsite visit, i was led to m&a as the 
company who was responsible for the design and 
implementation of this real Time locating System. 
During my graduation i visited some of their other 
projects (also with passive rFiD solutions) and it 
was them with whom i could discuss the practical 
feasibility of my theoretical study. 

after my graduation in july 2008, when i started ap-
plying, i had m&a on top of my list. Halfway Octo-
ber i already had my first day planned in. just be-
fore i started, one of the two partners contacted me 
and asked me if i was interested in participating in 
a project with two colleagues in nitra, Slovakia for 6 
months. it seemed that not only m&a does manage 
“change” projects for clients but it also does provide 
a dynamic environment for its employees. i found 
out that i liked this attitude and decided to jump into 
this new experience. unfortunately, partly due to the 
instability in the economic world, the extra place for 
a junior consultant at this project was made redun-
dant. like every company experienced, times were 
also changing for m&a as the flow of new projects 
was diminishing and some ongoing projects were 
put on hold. But instead of ‘waiting for better times’ 
as many companies seem to do, the spirit at m&a 
was the opposite: i experienced that 25 employees 
were working together as a team! currently we are 
thriving well and we are working on many projects 
and several are in the pipeline. in fact, particularly 
in these days, the strong competition in logistic areas 
requires change, and rFiD is regarded as a valuable 
alternative for other outdated technologies. 
in February m&a offered me a permanent contract 
and since then i am working with much pleasure on 
a project for a company owning over 200 million re-
turnable goods. This is a startup project in one of 
their Dc’s to register the incoming and outgoing 
goods automatically with rFiD technology. 

resume of Willem mayer

Technical university Delft
Spanish course in Salamanca & 
granada (Spain) 
Secondary School
Odulphus lyceum Tilburg

education:
9/2000 – 6/2008
9/1999 – 3/2000

9/1993 – 6/1999

junior consultant at mieloo & alexander
Feasibility study of a rFiD enabled ulD-
Tracking&Tracing system at Klm cargo  
(graduation thesis)
investigation of planning processes at Klm 
cargo (internship)
Study for scaling up the production of a choco-
late factory (el castillo Del cacao) in nicaragua 
(internship)

experiences and internships:
10/2008 – Present
11/2007 – 7/2008

3/2007 – 5/2007

9/2006 – 12/2006

leisure activities:
(Kite) surfing, horseback riding, basketball, playing guitar, playing 
golf, travelling.

mieloo & alexander Business 
integrators is a consulting 
firm that specializes in tech-
nology enabled supply chain 
improvement

Personal data:
Willem mayer
Tilburg
Dutch

name 
Place of birth
nationality
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   Kort     Nieuws

De Buitenlandreis-commissie heeft met trots een nieuw lid, 
namelijk joost Bronsing! De reis zal de nieuwe Pel-studenten 
van volgend jaar naar Duitsland voeren van 12 november tot 
19 november. in dit tijdsbestek zullen er 5 exclusieve bedrij-
ven bezocht worden en zal er daarnaast ruimte zijn om de 
Duitse cultuur op te snuiven. Op de lijst van deelnemers staan 
voorlopig tunnelboormachine fabrikant Herrenknecht ag en 
auto fabrikant audi. meer informatie over andere deelne-
mende bedrijven volgt nog!

Voor volgend collegejaar is er een interessant keuzevak onder 
constructie, aangedragen door Pel-student Wiggert Kalis. 
Hij is met verscheidene docenten in gesprek over de details. 
Voorlopig zal het over Supply chain analysis en management 
gaan. Hierbij zal zowel de bedrijfskundige als de logistieke 
kant bekeken worden. Deelname aan “The fresh connection”, 
een Supply chain management game, zal ook een onderdeel 
vormen. Of het vak door gaat leest u volgende keer!

Boeken

 Toyota Production
 System

auteur: 
iSBn:
Prijs:

Kanban, Heijunka, andon, genchi 
genbutsu, muda en Poka-Yoke zijn 

geen japanse gerechten,  maar termen van lean manufac-
turing.
in 1978 schreef Taiichi Ohno Toyota Production System 
(Toyota seisan hōshiki). Ohno is de bedenker van Toyota 
Production System (TPS), dat tegenwoordig beter bekend 
is als lean manufacturing. in dit boek beschrijft hij de ge-
schiedenis, tools en gedachtegang achter het bekende sys-
teem.
Het doel van Toyota Production System is de totale elimi-
natie van muda (afval, waste). Volgens Ohno is dit mogelijk 
door gebruik te maken van twee principes, just-in-time en 
autonomation. just-in-time betekent dat machines alleen op 
het moment produceren als een andere stap in het proces 
daarom vraagt, en dan eveneens alleen in de ordergrootte 
waar de opvolgende processtap om vraagt. 
autonomation wil zeggen dat machines worden geauto-
matiseerd en dat er een systeem wordt ingebouwd waar-
door ze automatisch stoppen als er sprake is van een storing 
of defect. Dit geeft de machine intelligentie (autonomie).
Ohno maakt een interessante vergelijking tussen TPS en 
Henry Ford’s massa productie. eveneens komen alle be-
kende lean termen in het boek aan bod.
als je meer wil weten over lean Production is TPS het boek 
om mee te beginnen. lees dit boek voordat je ‘The machine 
that changed the World’ van Womack en jones gaat lezen. 
je leert het systeem zo van de meester zelf en bovendien 
bevat TPS bijna alleen maar manufacturing principes, waar 
veel andere boeken over lean het niet kunnen laten om 
dieper in te gaan op vage management principes.

Door Ruben Griffioen

afsluitende “BarBieQueue”

Buitenlandreis update

nieuw keuzevak voor Pel

Taiichi Ohno
0-915299-14-3
€ 41,99

Door erik de man

Op 25 mei was de laatste masterclass van de eerstejaars Pel-stu-
denten. reden genoeg voor Pandora om een barbeque in het nieuwe 
mekelpark te organiseren. De barbies stonden helaas niet in de queue 
voor dit event, maar de eerste en tweedejaars studenten waren du-
idelijk aanwezig. Het Pandora-lied werd geleerd van Albert en Frans 
en uiteraard uit volle borst gezongen, terwijl de vleeswaren zo lean 

mogelijk gebakken 
werden. Het was 
een gezellige en 
geslaagde jaaraf-
sluiting!



gastlezingen

Het afgelopen semester zijn er verscheidene gastlezingen georganiseerd 
door Pandora. De achterliggende gedachte hiervan was verbreding van 
de Pel-studenten  in actuele onderwerpen. Hessel Visser gaf een en-
thousiaste introductie tot lean manufacturing. joes Wigman legde het 
principe Operational excellence uit, terwijl lucas maas de kenmerken 
van Six Sigma liet zien. Blom consultancy richtte zich op het verdiepen 
in de ’hart’ kant in plaats van de ‘harde’ kant van processen. als af-
sluitende lezing kwam de Kamer van Koophandel informeren hoe men 
het beste een eigen bedrijf kan beginnen en hoe men zich kan behoeden 
voor pitfalls.

Onderwijsevaluatie
afgelopen 16 april heeft er een onderwijsevaluatie plaatsgevonden tussen de Pel-docenten en 
eerstejaars studenten. Het doel hiervan was om de kwaliteit van het onderhoud te verbeteren. 
aan de hand van de notulen zullen de besproken punten worden 
meegenomen voor het komende jaar.

Kort nieuws| 15



  AlumNi         Nieuws
Door erik de man

Nieuw Pandora Alumni 

Bestuurslid

Adriaan Lieftinck, voorzitter van het alum-

nibestuur, draagt per direct zijn functie over aan 

Joost de Haas. Joost studeerde af van Industriële 

Organisatie in 1992 en is nu werkzaam bij Accen-

ture. Pandora wil bij deze Adriaan bedanken voor  

 zijn inzet en goede samenwerking. Daar 

 naast willen wij Joost succes wensen!

Vult u deze pagina?Wilt u een nieuwe rubriek starten of 

misschien wilt u uw verhaal kwijt aan 

NetwerkNieuws. Steun NetwerkNieuws met nieuws! 
Laat het ons weten via   

 

 
 

Pandora@tudelft.nl

Afscheid Frans Sopers

De afscheidsborrel van Ir. Frans Sopers af-

gelopen mei was een succes. Vele docenten, stu-

denten, oud-studenten, familieleden en kennis-

sen zagen onder het genot van een drankje en 

hapje hoe Frans in het zonnetje werd gezet. Daar-

naast kwamen er verscheidene leuke anecdotes

 naar boven. Namens het Pandora-  

 bestuur nogmaals bedankt Frans en   

  geniet van je pensioen!

Symposium 2010

Achter de schermen wordt alweer hard 

gewerkt aan het symposium met reünie 

in 2010. Binnenkort volgt hier een 

update over en de officiële uitnodiging. 

Een verslag van het afgelopen sympo-  

 sium is te vinden in deze editie!
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Foto
Foto

dooschFOTO uiT De OuDe DOOS...

Heeft u nog foto’s van uit uw jaarring met een leuke anekdote? Stuur ze dan op naar 
pandora@tudelft.nl dan plaatsen we ze in de nieuwe rubriek. gelijk een leuke manier 
om weer met elkaar in contact te komen!
Tekst albert Valkenberg

Waar is de foto genomen?
Bruinisse

Wie staan erop? 
anne-christien de Zwart, albert Valkenberg, lisa de Borst, 
ard-jan Bruijs, rutger Pannekoek, Heering lighthart.

Wanneer Was het?
Voorjaar 1996 (april/mei)

Wat Was je aan het doen?
Zeilrace 1996

Waarom stonden jullie op deze foto?
Wij waren de bemanning van die boot.

Bestaat het nu nog?
niet bij mijn weten, Bikkelweekend komt daarbij in de 
buurt, maar is meer gericht op de eigen jaarring.

Wat Was er zo mooi, leuk, nuttig aan?
goed voor de dwarsverbanden: contact maken met andere 
jaarringen; en verder de fun van het wedstrijdelement en 
de entourage. Overigens: direct na het startschot is onze 
boot vastgelopen op de enige zandplaat op het grevelin-
genmeer (als enige jaarring).

Was Waren de omstandigheden? 
aankomst op vrijdagavond: veel regen en wind. en schip-
per ard-jan (in het midden) moest toen meteen een tes-
tvaart (proef van bekwaamheid) maken en voer met gemak 
over de woeste baren: hij was geslaagd en mocht ons de 
volgende dag aansturen.

moet het terugkomen?
Zou erg leuk zijn, maar het is behoorlijk prijzig. misschien 
een idee om met een groot (zeil)vaartuig op het ijsselmeer 
een dagtocht te maken?
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3
met de zomer in aankomst is het vakantiegevoel bij de meeste mensen 
al aan het borrelen. Om uw vakantie wat plezieriger of comfortabel-
er te maken is er voor u een Top 5 zomergadgets samengesteld. met 
deze gadgets kunt u kiezen voor ontspanning of beweging!

1
Afstandbestuurbare Drank Koeler

Een drank koeler die voldoet aan de wensen van de echte man: geen 
moeite hoeven doen voor bier. Lopen naar de ijskast? Waarom zou u, als 
u de koeler naar u toe kan laten komen? Vul de drank koeler met ijs en 
uw drank zal binnen no-time koel zijn. 
 
Geschikt voor 12 flesjes bier, maar kan natuurlijk ook voor andere dran-
ken gebruikt worden. De perfecte butler voor ieder feestje!
 
Afmetingen: 34cm x 30cm x 30cm  
R / C Koeler vereist 6x C batterijen - niet inbegrepen 
Controller vereist 1x 9v batterij - niet inbegrepen 

bij: www.gadgethouse.nl voor €59,95

Gorilla pods

Met de Joby Gorillapod bent u niet meer gebonden 
aan vlakke oppervlakken voor foto’s zonder schokken. 
Dit statief heeft 3 flexibele poten en is daarmee aan te 
passen aan elke ondergrond. 

Omdat u de camera bevestigt aan een schuifje wat 
vervolgens op de Gorillapod wordt geklikt, kunt u 
vliegensvlug uw camera van het statief afhalen en 
gewoon fotograferen. Buig de Gorillapod om een buis 
of tak en maak de foto die met een gewoon statief 
onmogelijk was!

bij: www.megagadgets.nl voor € 29,95 of € 69,95

Top 5 Zomer Gadgets
Voorbereid de zomer in!

Door erik de man
gadgets | 18



2
Twister Badhanddoek

Verveelt u zich ook zo op het strand ? Dan is dit DE oploss-
ing! Deze Twister Badhanddoek is net zoals het bekende spel, 
geweldig om op te liggen of om op het strand af en toe een 
potje Twister te spelen.
 
Geleverd inclusief de strand bal en dobbelstenen
Afmetingen: 158 x 128 centimeter
Gemaakt van 100% katoen

bij: www.gadgethouse.nl voor €29,95

4
Kangaroe schoenen

Met deze kangaroeschoenen kunt u of uw kinderen 
zich actief vermaken! Denk u eens in 2 meter hoog 
en 3 meter ver te kunnen springen, daar dromen we 
toch allemaal wel eens een keer over. Met kangaroe 
schoenen springen is de volgende extreme sport en 
de ultieme gymoefening. Geniet van de hoogtes en 
de snelheid!

bij: www.megagadgets.nl voor € 99,95 of € 189,95

5
Hangmat

Waarom een middagdutje doen in een krakkemikkige 
schommelstoel? Deze portable hangmat is een veel 
betere keus! Verpakt in een kleine hoes past hij mak-
kelijk in je burolade, backpack of attache koffer.

Als je de portable hangmat niet in je kantoor wilt of 
mag gebruiken, dan gaat hij het op het strand ook 
leuk doen. Vooral indien u een paar mooie dames/
heren kunt traceren die de hangmat voor u in de lucht 
houden. Neem hem gewoon mee op vakantie!

bij: www.megagadgets.nl voor € 29,95 of € 69,95
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De lOOPBaan Van aD De ZeeuW

“wat doe ik hier                   
  in ‘s hemelsnaam”

ad de Zeeuw heeft altijd al een voorliefde gehad voor 
vliegen. Dit kwam tot uiting in zijn werk bij Fokker, het 
hanggliden en het behalen van zijn brevet voor de kleine 
luchtvaart. nu heeft hij zijn vleugels uitgeslagen naar het
mooie Zuid-afrika. Zijn doel bereikt? Voorlopig wel!
Door ad de Zeeuw

wat doe ik hier in ’s hemelsnaam, bedacht ik me on-
langs in mijn tuin in kaapstad. wonen en onderne-
men in een land waar jacob Zuma’s Anc een forse 
meerderheid heeft behaald en een nieuwe regering 
gaat vormen (een president met 783 aanklachten te-
gen hem wegens fraude, corruptie, flessentrekkerij, 
verkrachting…). 
een nieuw bedrijf opzetten (dochter van Tracktion dat 
ik zo’n tien jaar geleden begonnen ben) in een nogal 
afwijkende cultuur in vergelijking met die waarin we 
zelf zijn opgegroeid en midden in de meest ingrijpende 
economische crisis die de wereld in decennia heeft 
gezien. in ieder geval had ik geen idee dat dit zou ge-
beuren toen ik aan mijn eerste baan begon na twee jaar 
student-assistent van jan geweest te zijn.
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mijn afstuderen deed ik bij fokker, samen met ton op-
dam en onder begeleiding van Peter gerretse die een aan-
tal jaar eerder bij io was afgestudeerd. De organisatie van 
het kunststof Bedrijf was het onderwerp. een leuke en 
leerzame tijd die werd opgevrolijkt door Ton die ik iedere 
ochtend om half acht oppikte op de Phoenixstraat; het gezel-
lig fluiten van dat ochtendmens terwijl ik het liefst nog een 
uur of wat had doorgeslapen komt nog wel eens tot me als 
ik een verschrikkelijke nachtmerrie heb. Het resultaat van 
ons noeste (samen)werken was prima en als dank van mijn 
kant draag ik het stokje graag aan hem over.
na het afstuderen kreeg ik het aanbod om de door mij voor-
gestelde reorganisatie (van F27 en F28 naar Fokker 50 en 
100) als assistent productieleider ten uitvoer te brengen. Het 
was één van de aanbiedingen dus ik had er geen benul van 
dat we de eerste helft jaren ‘80 ook in een moeilijke econo-
mische omgeving zaten.

Als vliegtuigbouwer koos ik voor een baan als assistent 
productieleider bij fokker. De vraag om mijn baas Harm 
kruize als projectleider op te volgen kwam onverwachts 
al binnen een half jaar na mijn start bij fokker. Toen hij 
een ongelukje kreeg tijdens het klussen zag het er namelijk 
al snel naar uit dat hij voor langere tijd uitgeschakeld zou 
zijn. Hoewel ik me er jong voor voelde, zesentwintig jaar, 
ging ik ervan uit dat er over het aanbod was nagedacht en 
heb ik het na het nodige overleg geaccepteerd. Terwijl de 
jongste productiechef die aan mij ging rapporteren ruim vijf 
jaar ouder was en de oudste twee de leeftijd van mijn vader 
overtroffen. er volgden twee hectische jaren: de nieuwe 
productieorganisatie kwam er, Fokkerbedrijf Ypenburg be-
dreigd met sluiting, maar bleef met tijdverslindende over-
tuigingskracht open en we zijn daarbij redelijk op planning 
gebleven. Dat was niet het geval met de eindlijnen en onze 
produktie liep meer en meer voor op de vraag vanuit de 
eindlijnen. De invoering van werktijdverkorting voor grote 
delen van het Kunststof Bedrijf was het laatste dat ik voor 
Fokker deed. graag had ik een andere productieafdeling 
geleid, maar mijn leeftijd, net negenentwintig, nekte me als-
nog bij die ambitie. Voor het eerst bedacht ik me dat ik bij 
Fokker mijn pensioen niet zou halen.

geen Vliegtuigbouw meer en, op termijn, geen Fokker, 
dat zou ik zeker gaan missen. in 1987 heb ik daarom het 
hanggliden dat ik sinds een jaar of vier deed nog fanatieker 
opgepakt. Heerlijk om in de alpen de thermiek te zoeken 
waarbij één of twee vliegvrienden en de lokale roofvogels 
je enige gezelschap waren. Die roofvogels zijn overigens lui 
en zoeken ook de thermiek; een prima hulp bij het vinden 
ervan!

‘Strijd verbroedert als je er allen beter uit komt en het gunstig 
is voor het bedrijf.’

in mijn periode van twijfel bij fokker werd ik gebeld 
door een headhunter die me introduceerde bij Ahold. 
De vacature voor regionaal distributiemanager wees ik 
in overleg met mijn toekomstig manager af, maar hij 
wilde me graag als hoofd distributie en logistiek voor 
de kleine winkelwerkmaatschappijen: etos, Alberto en 
(later) Pharmacis.
Bij ahold kwam ik half november ’87 binnen, midden in 
een reorganisatie die per één januari zou ingaan. ik kwam 
niet in de distributie organisatie van ahold maar in de 
board van etos; distributie werd gedecentraliseerd over de 
winkelwerkmaatschappijen. De sfeer binnen de onderne-
ming was gespannen. ruim een maand eerder was gerrit 
jan Heijn ontvoerd en het was onduidelijk hoe het met hem 
was.
De nieuwe positie van de logistiek gaf mij de gelegenheid 
om buiten de gebaande paden te gaan en logistiek meer 
integraal op te pakken. Het domein van de collega’s van 
commercie en Operatie werd niet zonder slag of stoot 
‘binnengedrongen’, maar uiteindelijk hebben we veel be-
reikt: nieuwe bestelsystemen, veel lagere voorraden van 
met name dure cosmetica in de winkels, beperking van de 
directe leveringen aan de winkels door leveranciers zelf, 
meer dan een verdubbeling van het aantal artikelen via het 
zelfde centrale magazijn, invoering van cross-dokking en 
optimaliseren van het accijnsvrije magazijn voor wijn en 
gedistilleerd.
met veel van de ahold collega’s heb ik lang, en in een enkel 
geval nog steeds, contact gehouden. Strijd verbroedert als 
je er allen beter uit komt en het gunstig is voor het bedrijf.

Privé was die aholdtijd minder succesvol. Het huwelijk 
dat ik in 1988 aanging was geen succes en na ruim een jaar 
gingen we weer uit elkaar. Het enige mooie dat dat heeft 
opgeleverd is mijn inmiddels 20 jarige dochter Suzan, die 
overigens niet mee is verhuisd naar Kaapstad, maar in 
utrecht haar studie international marketing doet.

De mooie logistieke concepten die we hadden neergezet 
bij Ahold waren ook opgevallen bij een vroegere collega 
van me die destijds bij Ptt Post de business unit logis-
tiek op ging zetten. Hij vroeg me hem daarbij te helpen 
en dat heb ik gedaan, na drie jaar afscheid van Ahold. 
Het logistieke concept, waarbij we onder meer gebruik 
maakten van de inzet van het fijnmazige distributienetwerk 
van PTT Post voor de bevoorrading van winkels, was baan-
brekend. Probleem was wel dat het concept niet makkelijk 
verkocht. eén van de cruciale randvoorwaarden voor suc-
ces, is een goede iT-infrastructuur waarbij je verkopen aan 
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‘Verder was ik zakelijk tegen een leuke dame aangelopen. 
een bijproduct van mijn werk bij Post en wat voor één!’

de kassa kunt meten en direct kunt doorzetten naar de 
logistieke systemen voor herbelevering. De Postsystemen 
konden dat niet aan en het iT-bedrijf dat ik wilde overne-
men wel. Toen ik uiteindelijk niet de benodigde toestem-
ming kreeg voor de overname besloot ik geen windmo-
lens te gaan bevechten. gevraagd om naar KPn te komen, 
besloot ik daarom na tweënhalf jaar te vertrekken en in te 
gaan op het aanbod van KPn.
gelijktijdig werd ik president-commissaris van cesam 
Holland, het bedrijf dat ik bij PTT Post niet had kunnen 
overnemen. 

ik had mijn scheiding inmiddels achter me gelaten en 
was verhuisd naar Bosch en Duin. Het enige relevante 
zoekcriterium was; een tuin van waaruit je rechtstreeks 
het bos kunt inlopen. Dat is gelukt. Verder was ik zake-
lijk tegen een leuke dame aangelopen. een bijproduct van 
mijn werk bij Post en wat voor één! ik woon nog steeds 
met haar samen. in gedachte de stelling dat je dezelfde 
fout nooit tweemaal moet maken, ben ik dus niet met      
judith getrouwd.

Bij kPn kreeg ik vrijwel onmiddellijk de insourcing 
van het van Dsm overgenomen it-bedrijf te verwerken. 
Het hotelleven was ik vrij snel beu en kPn huurde een 
prima appartement voor me op kruipafstand van het 
Vrijthof in maastricht. Het kan allemaal veel beroerder! 
Het integreren van de diensten van de overgenomen iT-
afdeling en het creëren van synergie door integratie van 
back-office activiteiten was moeilijk, leuk en uitdagend, 
maar ook slopend. Toen ik na anderhalf jaar gevraagd 
werd om voor het mij zeer bekende TPg het eerste global 
account team op te gaan zetten, deed ik dat meer dan 
graag. aan de andere kant van de tafel je oude collega’s 
weer tegen komen was leuk en deed me goed.

na het uitstapje maastricht was ik inmiddels gaan 
samenwonen en hadden we eind 1998, onze dochter 
Quirine gekregen, een kadootje! Omdat je blijkbaar in de 
loop van de jaren steeds minder tijd en steeds meer geld 
krijgt, ben ik in mijn KPn tijd gestopt met het tijdrovende 
hanggliden. maar heb ik wel mijn PPl gehaald, het bre-
vet voor de kleine luchtvaart.
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na vier jaar kPn had cesam, waar ik nog steeds president 
commissaris was, grote plannen. Het zou sterk interna-
tionaal gaan uitbreiden. De nieuwe investeerder en groot 
aandeelhouder, Plus integration, vroeg me om de leiding 
over cesam over te nemen; ik vertrok bij kPn en werd de 
managing director van cesam. Hoe anders is het leven van 
de ondernemer als je de corporates gewend bent. andere 
dynamiek, andere verhoudingen. leren maar weer! cesam 
groeide in twee jaar sterk. De activiteiten van cesam heb-
ben we samengebracht met de andere retailactiviteiten van 
Plus integration in de divisie retail Solutions. De ceO van 
Plus integration, mijn directe baas, besloot de onderneming 
te gaan managen vanuit Florida. geen probleem op zich, 
totdat hij vond dat ook zijn avonduren, hier dus de vroege 
morgen, vergadertijd waren. mijn relatie met de man ver-
slechterde in snel tempo. na twee jaar besloot ik mijn aan-
delen aan te bieden en te vertrekken.  

in 1999 ben ik begonnen met wat later tracktion zou 
worden, een strategie-implementatie bureau ofwel pro-
grammamanagement. Heerlijk om een succes te maken 
van wat anderen bedacht hebben. Wat we doen laat zich 
het meest eenvoudig vangen onder onze initiële marketing 
pay-off: “als mcKinsey vertrekt, moet je  ons binnenhalen”. 
Wij maken een succes van de uitvoering van die goed-
betaalde strategierapporten die zij achterlaten. Het aantal 
mensen van ons op opdrachten is per definitie klein. We 
gebruiken de resources van onze klanten en huren zo nodig 
namens diezelfde klanten extern in. acceptatie is bij onze 
goede resultaten de de sleutel. een minder goede maar 
wel volledig gedragen oplossing is beter dan de op papier 
superieure oplossing. Bijsturen kan in een latere fase altijd 
nog. in onze start werden we overigens geholpen door de 
resultaten van recent onderzoek (van Kaplan en norton) 
waaruit bleek dat van alle strategische veranderprogram-
ma’s slechts zo’n 10% succesvol is. Dan is een score van 
100% succesvolle programma’s voor Tracktion wel iets om 
als referentie te gebruiken en om trots op te zijn. Dat ben 
ik dan ook!
We zijn in nederland nu een man of vijfentwintig ‘groot’ en 
hebben drie jaar geleden besloten om samen onder weten-
schappelijke begeleiding van de Vu één van de meest 
aansprekende programma’s in de wereld onder de loep te 
nemen: het Black economic empowerment Program. Dit 

programma is ontworpen in de nadagen van mandela en 
ingevoerd door zijn opvolger mbeki. Het idee erachter is 
om economische en sociale macht beter in overeenstem-
ming te brengen met de raciale opbouw van het land. De 
uitvoering van het programma is, zogezegd, voor verbe-
tering vatbaar. Het  onderzoek loopt nog.
inmiddels hebben we begin vorig jaar besloten om ook een 
commerciële vestiging op te zetten in Zuid-afrika. Dat dat 
midden in de eerder genoemde financiële crisis en econo-
mische meltdown zou plaatsvinden konden we toen nog 
niet weten.
mijn voorzitterschap van Fokker Four moest eraan 
geloven. De tijd ontbrak me en een voorzitter die in Kaap-
stad woont is niet optimaal voor de stichting. Ook The 
lunatics moeten het vanaf vorige maand zonder mij als 
penningmeester stellen, maar daar komen ze ongetwijfeld 
overheen.

Hoe moeilijk het ook is om hier zakelijk iets moois van 
de grond te krijgen, privé hebben we geen seconde spijt 
van ons besluit. in 2000 is ties geboren en de kids zijn 
dus nu 11 en bijna 9. een schitterende leeftijd om een 
aantal jaren in het buitenland te wonen en goed twee-
talig te worden. De betekenis van de term “Kaapstad – 
slaapstad” is voor ons niet echt van toepassing. Ondanks 
het harde werken houd ik met mijn collega’s hier toch 
nog voldoende energie over voor non-profit initiatieven. 
Het door ons geïnitieerde programma accelerate, betaald 
door lokale geldschieters gaat vrijwel zeker volgende 
maand van start. resultaat van accelerate moet zijn om 
honderden kansarme kids in tientallen townships over het 
hele land op een duurzame manier aan werk en mogelijk-
heden tot ondernemen te helpen .
Het dagelijkse uitzicht op de Tafelberg en Devil’s Peak in 
een over het algemeen schitterend klimaat levert dermate 
veel energie op dat we hier met plezier blijven buffelen.

‘in 1999 ben ik begonnen met wat later Tracktion zou worden. 
als mcKinsey vertrekt, moet je  ons binnenhalen.’

ad de Zeeuw
adezeeuw@tracktion.co.za
adezeeuw@tracktion.nl
+27 72 900 1117
+31 651 156 800
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uiteraard werd er een uitleg gegeven over de krediet-
crisis maar ook waren er 3 sprekers uit het bedrijfsleven 
die vertelden hoe bedrijven zich staande houden in de 
recessie. Bovendien konden studenten via een sollicitatie-
training leren hoe ze zichzelf in een krappere arbeids-
markt moeten presenteren.

sollicitatietraining eAgle
met een aantal enthousiastelingen werd ’s middags al 
begonnen met een sollicitatie training van eagle. Deelne-
mende studenten konden van te voren hun cV en moti-
vatiebrief opsturen voor een sollicitatie naar een fictieve 
functie als operations manager. Om je ook in de krediet-

crisis nog te differentiëren hadden marinel van Walsum 
en igor meijs van eagle alle ingezonden cV’s en moti-
vatiebrieven nagekeken en konden alle studenten naar 
hartenlust vragen stellen. na een korte uitleg werd er door 
middel van een aantal rollenspellen sollicitatiegesprek-
ken geoefend en gekeken naar wat te doen als je voor een 
tweede gesprek wordt uitgenodigd. Het enthousiasme 
van marinel en igor sloeg al snel over op de groep en 
met een hele hoop nieuwe wijsheden en business kaartjes 
verliet men achteraf de zaal. in de buurt van het Pandora 
kantoor konden studenten en de sprekers genieten van 
een goede maaltijd, terwijl de organisatie alvast de zaal 
ging klaar zetten voor de lezingen. 

PanDOra SYmPOSium 2009

€redit €runch 
Exploring new opportunities
Steeds meer worden de gevolgen van de crisis zichtbaar. Sommige bedrijven gaan 
failliet, terwijl anderen er weining last van lijken te hebben. maar hoe kan men 
zich staande houden gedurende deze crisis? Tijdens het afgelopen symposium op 
19 mei werd er een duidelijk antwoord gegeven op deze brandende vraag!
Tekst nora Kuthe

Pel-Studenten luisteren aandachtig tijdens de sollicitatietraining van eagle
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lezingen
De eerste lezing werd gegeven door iwan van der 
Waard van improvia over systeem gedreven gedrags-
verandering in tijden van crisis. aan de hand van een 
case leidde hij de deelnemers door de problemen die 
men tegen kan komen bij het veranderen van menselijk 
gedrag en hoe een crisis je daar wel degelijk bij kan hel-
pen. De volgende lezing van de heer m.j.van Wulfften 
Palthe over innovatieve Siemens-service processen en 
hoe deze waardevol zijn gebleken tijdens de recessie. 
na een korte pauze nam de laatste spreker het woord, 
de heer S. Santema vertelde ons over hoe het zoeken 
naar een optimum in de hele supply chain de behoefte 
aan krediet vermindert en uiteindelijk voor alle partijen 
voordelen kan opleveren. 

Borrel
na de laatste lezing en een afsluitend woord van de 
symposium commissie werden we het gebouw uit gezet 
door de bewaking om in het cultuurcentrum verder 
te borrelen. Hier werd de avond besproken onder het 
genot van een biertje of wijntje en werden er alweer 
plannen gesmeed voor volgende jaren en evenementen. 
als organisatie kunnen we terugkijken op een geslaagd 
symposium en we willen nogmaals iedereen bedanken 
voor hun aanwezigheid en enthousiasme. 

Prof.mr.dr.ir. S.c. Santema tijdens zijn lezing

Dhr. de Waard en  dhr. van Wulfften Palthe in gesprek
met enkele studenten

Pandora wil bij deze haar Symposium 

commissie bedanken voor het mogelijk 

maken van dit mooie event.Nora Kuthe, Laurens Both, Bart van 

Leijsen, QQ’er Wiggert Kalis, QQ’er 
Sjoerd Maas

Bedankt!



6 pittige vragen aan... 
Hessel Visser

ervaringen:
2000 tot heden
Docent Operations management aan de 
nyenrode Business universiteit
1989 tot heden
Zelfstandig consultant; cologic
2005 tot 2008
Docent logistiek aan nHTV 
internationaal hoger onderwijs Breda
1989 tot 2005
Docent Technische Bedrijfskunde 
aan de Hogeschool rotterdam
1986 tot 1989
instrumentenfabriek enraf-nonius
1979 tot 1986
Fokker

Verdere interesses:
Fotografie, film, doehetzelfwerk, tuinieren 
en bestuurlijke activiteiten.

Hessel visser in het kort
Persoonsgegevens:
Naam
Hessel marius Visser
Geboortedatum
24 december 1950
Geboorteplaats
‘s-gravendeel
Nationalteit
nederlandse

onderwijs:

Werktuigbouwkunde en
economische Bedrijfstechniek
aan de HTS te Dordrecht

industriële Organisatie
aan de Technische universiteit Delft



ervaringen:

Verdere interesses:

Hessel visser in het kort

onderwijs:

ir. Hessel marius Visser is een nederlands ingenieur, logistiek adviseur en   
docent nyenrode Business universiteit. als lid van het Pandora alumnibestuur 
en organisator van de tweejaarlijkse reünie heeft Hessel voor Pandora al veel 
betekend. netwerknieuws heeft speciaal voor hem zes pittige vragen.
Tekst door Wiggert Kalis

Voel je je over- of onder-
gewaardeerd?
“Soms zeggen mensen wel eens dat ik een 
goeroe ben in mijn vakgebied. Dan krimp ik 
ineen, omdat ik gewoon ben wie ik ben. en mij-
zelf helemaal niet zo zie. aan de andere kant 
heb ik mij ook wel eens ondergewaardeerd 
gevoeld op de hogeschool van rotterdam. Daar 
wordt niet gedacht in capaciteiten van mensen 
zelf. ik voel mij thuis in een omgeving waar 
geen verschil wordt gemaakt tussen de schoon-
maker en de directeur; waar iedereen als mens 
gelijk gewaardeerd wordt en waar iedereen 
zijn steentje naar vermogen bijdraagt.”

1

3 je vrouw zegt dat je huisman 
moet worden. Wat doe je?
“Dan ga ik gekke dingen doen in huis. Dan 
wordt het hele huishouden ter discussie 
gesteld. ik ben altijd bezig. liever help ik mijn 
vrouw van haar hobby haar werk te maken. 
Kijk eens op: www.hoedenenzo.nl. Hopelijk 
mag ze nog eens de hoed van Beatrix of 
maxima ontwerpen.”

iedereen die langer dan drie 
jaar op een positie zit moet 
eigenlijk eens opzouten. jouw 
mening?
“er zijn genoeg mensen die vastgeroest zitten 
in hun wereld. Die moet je op een ontdekking-
stocht zetten. losweken. ik zat zelf ook vast in 
mijn eigen wereld toen ik naar de universiteit 
ging. jan in ’t Veld heeft mij geholpen om 
breder te kijken en de wereld te ontdekken. 
later kreeg ik daar zelf bij bedrijfsverbeter-
processen mee te maken. een eigenwijs ventje 
die de mensen zelf de wereld wil laten ont-
dekken en veranderingen wil doorvoeren door 
de mensen zelf het veranderproces op te laten 
pakken.”

2

Wel eens iets kapot gegooid 
op de werkvloer?4
“nee. ik ben heel positief ingesteld. ik ben wel 
een keer heel boos geworden op een werknem-
er die tijdens een verbeterproject altijd anderen 
de schuld gaf. Hij werd geconfronteerd met 
zijn gedrag en sindsdien is het een topvent. 
Boos worden is niet erg als je het maar van je af 
kan zetten. Dat heb ik van mijn zoon geleerd. 
We hebben hem jong geadopteerd, maar zijn 
wortels liggen in colombia. Hij was altijd een 
kleine guerrilla.  Hij kon altijd heel goed zijn 
emoties eruit gooien en snel weer vrolijk verder 
gaan. Vroeger nam ik mijn emoties mee naar 
huis, dat heeft mijn zoon mij dus in wezen 
afgeleerd.”

Speechen: noodzakelijk 
kwaad of ‘fifteen minutes of 
fame’?5
“Het is absoluut geen noodzakelijk kwaad. ik 
vind het leuk om met een paar steekwoorden 
toch een goed verhaal over te mogen brengen. 
Pas heb ik nog met arjen Bakx van Vector 
een ‘act’ neergezet voor 40 directeuren van 
bouwbedrijven. in de ochtend hadden we een 
structuur van de presentatie bedacht en ’s mid-
dags aan de hand van een dynamische presen-
tatie de aanwezigen geboeid. Het is mooi om 
ter plekke dingen te ontdekken zo kom je op de 
beste ideeën en de mooiste verhalen.”

Wanneer heb je voor het laatst 
een geschil verloren op de 
werkvloer?6
“Phoe… dat is moeilijk zeg. ik zie eigenlijk 
nooit iets als een verlies. ik heb regelmatig on-
gelijk. Daar leer ik van en zie het als een winst 
voor het project of het proces. ik ben altijd 
vrolijk en positief. mijn dochter noemt mij wel 
‘de blijde vogel’. 
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Door Wiggert Kalis
& erik de man

Vector Aandrijftechniek B.V. | Vector is een 100% 
dochteronderneming van SeW eurodrive en fungeert 
als een belangrijke assemblagefabriek. Het produ-
ceert elektromotoren en bijbehorende tandwielkas-
ten. Daarnaast leveren ze ook complete oplossingen 
voor aandrijfproblemen. Kenmerkend voor Vector is 
de betrouwbaarheid en flexibiliteit van de logistieke 
service en de after sales service. een geautomati-
seerd bevoorradingssysteem met automated guided 
Vehicles(AGV) zal de flexibiliteit en kwaliteit van de 
productie nog verder verhogen. De geplande ver-   
huizing van de assemblage naar een nieuw pand geeft 
de mogelijkheid om vooruitstrevende assemblage- en 
logistieke processen toe te passen.

Fabrikanten anticiperen op een toekomst waarin 
mensen op de werkvloer zij aan zij zullen werken met 
wendbare en aanpasbare agV’s en andere geautoma-
tiseerde systemen. Om deze visie uit te laten komen, 
moeten de ingezette middelen in staat zijn om  

geometrie, locatie, kleur, beweging en andere ken-
merken van dingen en mensen in de nabijheid waar te 
nemen en een ingebouwde mogelijkheid hebben om 
zich aan te passen aan variatie in onderdelen, omge-
ving en andere condities, in plaats van te vertrouwen 
op starre automatisering en kostbare infrastructuur.

rfiD-technologie| De rFiD-technologie ontwikkelt 
zich in hoog tempo tot een robuuste en relatief goed-
kope identificatietechnologie. Deze techniek wordt 
tot nu toe uitsluitend voor tracking & tracing van 
producten gebruikt. De combinatie van bewegende      
ontvangers (bijv. agV) in een veranderende omge-
ving is nog onontgonnen gebied.
Vector aandrijftechniek wil graag een agV-sys-
teem ontwerpen dat minder starre eisen stelt aan de 
structuur van omgeving en referentiepunten. Twee         
projectgroepen van Pel-studenten onderzoeken in 
hoeverre rFiD gebruikt kan worden voor de herken-
ning van de omgeving. 

Het Production engineering Practical staat dit jaar in het teken 
van automated guided Vehicles in combinatie met de opko-
mende Radio Frequency IDentification technologie. In samen-
werking met Vector aandrijftechniek in rotterdam onderzoeken 
twee groepen eerstejaars Pel-studenten de mogelijkheid tot een 
volledig geautomatiseerd bevoorradingssysteem.

Vector en Tu Delft aan de slag met 

agV & rFiD



wat is rfiD?          
radio frequency identification (RFID) is een technologie die door middel van radiosignalen de eenvoudige en unieke identificatie 
van producten, dieren en personen op afstand mogelijk maakt. Hierdoor kunnen tal van processen efficiënter en intelligenter 
worden gemaakt. Op objecten bevestigde radio-etiketten (tags) identificeren zichzelf door het afgeven van een radiosignaal wan-
neer zij een signaal opvangen van een lezer (reader). De rFiD-data wordt verzonden via radiogolven met speciale frequenties en 
vervolgens verwerkt in een systeem. De frequentie bepaalt de maximale leesafstand.
De rFiD-tags kunnen actief, passief of semi-passief zijn. Passieve tags bestaan uit een chip, antenne en een omhulsel. De informatie 
over het getagde object staat op de chip. Semi-passieve tags bevatten tevens een eigen batterij om de intelligentie en geheugenca-
paciteit te verbeteren. actieve tags bevatten ook een batterij echter om de leesafstand te vergroten.

Bron: rFiD Platform nederland

agV Systeem ontwikkeld door SeW eurodrive.

Automated guided Vehicle | De agV had en heeft 
een mooi toekomstperspectief. in principe is van ieder 
voertuig een agV te maken. elektrische pallettrucks 
en orderverzamelaars, heftrucks en zelfs vrachtauto’s 
zijn om te bouwen naar zelfstandig  rijdende units 
voor het repeterend transport. Daarmee komt een 
flink aandeel geestdodend en soms zelfs gevaarlijk 
werk én de bestuurder zelf te vervallen. Het ‘geheim’ 
zit niet zo zeer in het voertuig zelf, maar in de com-
puteraansturing, de software, geleiding en navigatie 
van het desbetreffende transportmiddel.
nog lang niet iedereen kiest voor een agV, want 
ondanks de voordelen heeft de medaille een keer-          
zijde. Zo wordt een flink stuk flexibiliteit ingeleverd. 
agV’s kunnen uitsluitend over vaste vooraf bepaal-
de routes rijden en goederen op vaste plekken opne-
men en neerzetten; eventjes daarvan afwijken is niet 
mogelijk. Piekperiodes en wijzigingen in de produc-
tie en in magazijnsituaties zijn met een agV dan ook            
beduidend minder flexibel op te vangen. Ook ver-
bouwingen, waarbij de te volgen route wijzigt, heb-
ben ingrijpende consequenties voor de inzet van de 
agV. Het hele geleidingssysteem en daarmee ook de 
programmering moeten dan worden aangepast. een 
flexibel systeem door middel van RFID navigatie zou 
hier een uitkomst kunnen bieden.

De huidige situatie | Vector heeft in de loop der 
jaren een lean productiesysteem opgezet dat werkt 
met assemblage-eilanden. Bij deze eilanden worden 
halffabricaten of eindsystemen geassembleerd. De 
onderdelen die nodig zijn voor de productiecellen 
worden door medewerkers uit het magazijn gehaald 
en op een kar naar de productiecel gereden.
een volgende stap is het automatiseren van het trans-
port van de te gebruiken onderdelen bij de productie-
cellen. Hierbij kan het arbeidsintensieve proces van 
het onderdelen verzamelen worden vervangen door 
een agV systeem.

toekomst | De RFID systemen die voor de flexibi-
liteit moeten zorgen zijn vooralsnog voor tracking & 
tracing doeleinden ontworpen. in samenwerking met 
de fabrikanten zal er gekeken moeten worden naar de 
mogelijkheden om de techniek aan te passen naar de 
eisen van de gebruiker. Het ontwikkelen van agV’s 
met rFiD voor ongestructureerde omgevingen vereist 
in de nabije toekomst daarom nog veel geavanceerde 
simulatie- en experimenteermogelijkheden.



eerstejaars Pel facebook

Het vierde en tevens laatste kwartaal van dit collegejaar is alweer afgelopen. Het is nu 
tijd voor eerstejaars van de lichting 2008/2009 om op zoek te gaan naar stageplaatsen 
en afstudeeropdrachten. eerder in deze editie werd al aangegeven wat de Pel-sectie 
van de studenten verwachten en later in deze editie zullen verschillende bedrijven dit 
aangeven. maar wat hebben de studenten te bieden en wat willen zij terug zien in een 
stage- en afstudeeropdracht?  Het meerdendeel van de eerstejaars zijn stuk voor stuk 
gevraagd om beknopt te vertellen over zichzelf en hun ambities. 

sjoerd maas  
stage: jul ´09        afstuderen: jan´10

naast mijn studie heb ik mij bezig gehouden 
met basketballen op hoog niveau en versche-
idene commissies bij de basketballvereniging  
en het bestuur van Studiedispuut Pandora. 
een stage- of afstudeeropdracht waarin het 
logisch nadenken dat ik heb geleerd, man-
agement en de menselijke aspecten van het 
bedrijfsleven samen komen zou voor mij ide-
aal zijn.

joost Bronsing 
stage: sept ´09        afstuderen: sept´10

goedendag,  ik ben joost Bronsing. ik ben 
erg gemotiveerd en een doorzetter. naast 
mijn studie ben ik bezig (geweest) met com-
missies, het roeien van de ringvaart regatta, 
een marathon van 100km,  én met een bijbaan 
voor de nodige centen. ik zoek een stage in de 
betreffende automatisering en/of transport.

Bart van leijsen 
stage: jan´10        afstuderen: juni´10

mijn bestuursactiviteiten bij een jongerenor-
ganisatie, de succesvolle HBO afstudeerstage 
bij DaF en de restauratie van mijn Volkswa-
gen kever zijn prestaties waar ik trots op ben. 
met deze resultaten, de praktische kennis 
van mijn HBO en de theoretische onderbou-
wing van de universiteit wil ik me richten op 
optimalisatievraagstukken binnen de pro-
ductieomgeving.

jim de clercq 
stage: sept ´09        afstuderen: jan´10

Voordat ik aan mijn master Pel begon heb ik 
een jaar fulltime bestuur van OjV de Koorn-
beurs gedaan. in een prachtig jaar heb ik er 
dagelijks voor gezorgd dat de hele verenig-
ing goed bleef lopen en daarnaast natuurlijk 
genoten van de gezelligheid en de mooie ac-
tiviteiten die we hebben neergezet.

laurens Both 
stage: sept ´09        afstuderen: jan´10

naast Delft één jaar management Of Technol-
ogy in Zurich gestudeerd. Veel bezig geweest 
met nevenactiviteiten, zoals commissiewerk 
en mijn passie snowboarden. eigen verant-
woordelijkheid, contact met andere mensen 
en eventueel buiten nederland maakt een 
stage voor mij erg aantrekkelijk. inhoudelijk: 
procesoptimalisatie en simulatie. gooi mij 
maar in het diepe! 

Arvind sukul 
stage: sept ´09        afstuderen: feb´10

ik ben arvind Sukul, 22 jaar, 1e jaars master 
student Pel. naast mijn studie altijd actief 
geweest in besturen en commissies. gew-
enste stageperiode is juni 2009 tot februari 
2010 en afstudeerperiode van februari 2010 
tot juli 2010. graag bij een productie gericht 
bedrijf met een teamgerichte, open en gezel-
lige werksfeer.

Wat zijn hun drijfveren en verwachtingen
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wiggert kalis 
stage: feb ´10        afstuderen: juni´10

een ambitieus bedrijf met een vooruitstrev-
ende blik haalt het beste uit zijn mensen. in 
mijn zoektocht naar de juiste match hoop ik 
de inzichten te verkrijgen om de juiste keuze 
te maken. Om zo mijn ambitie en enthousi-
asme over te brengen op de mensen waar ik 
mee werk. Want als ik iets doe, dan ga ik er 
ook voor.

kevin Bohnen  
stage: sept ´09        afstuderen: okt´10

naast Pel heb ik veel praktische ervaring en 
ben ik op dit moment medeorganisator van 
de buitenlandreis. mijn grootste interesse ligt 
bij het optimaliseren van bedrijfsprocessen 
en probleemoplossingen. ik zoek een stage 
met een uitdagende opdracht waarbij ik mijn 
logische, theoretische en praktische inzichten 
kan tonen om hiermee mijzelf en het bedrijf 
te verrijken.

Arthur fasotte 
stage: sept ´09        afstuderen: jan´10

ik ben arthur en studeer de master produc-
tion engineering en logistics bij de faculteit 
werktuigbouwkunde te Delft. in projecten 
werk ik hard en zorg ik dat mijn deel op tijd 
af is. Het nemen van de leiding omtrent de 
werkwijze schuw ik niet, maar ook werken 
in opdracht is geen probleem. aldoende leer 
en onthoud ik.

erik de man 
stage: feb ´10        afstuderen: juni´10

in mijn eerste jaar stond de studie op een 
laag pitje en ben ik fulltime gaan werken. ik 
ben er trots op dat ik na dit jaar mijn bach-
elor alsnog nominaal behaald heb, terwijl ik 
toch de dingen heb kunnen doen die ik wilde 
doen. als ik ergens aan begin, ga ik er volle-
dig voor. Daarom ga ik bijvoorbeeld een half 
jaar studeren in amerika vanaf augustus. De 
stage wil ik ook in het buitenland doen.

roy van ginneken  
stage: sept ´09        afstuderen: jun´10

naast mijn studie ben ik altijd betrokken ge-
weest in bestuurlijke activiteiten en/of in het 
trainen en coachen van fanatieke jeugdteams. 
in mijn stage zou ik graag mijn kennis in de 
praktijk toegepast willen zien en meer leren 
van ervaren professionals op het gebied van 
productie en logistiek.

wouter Buschgens 
stage: sept ´09        afstuderen: jul´10

na mijn bachelor werktuigbouwkunde en 
het met veel plezier voltooien van o.a. een 
voltijds bestuursjaar en een jaar topsport ben 
ik begonnen aan Pel. Binnen Pel ben ik me 
gaan interesseren voor organisatie vraagstuk-
ken en bedrijfseconomische aspecten van de 
opleiding. ik wil dan ook een uitdagende 
stage-opdracht vinden waar deze aspecten 
in aan bod komen.

siamak mohammadian 
stage: feb ´10        afstuderen: sept´10

Het vinden en analyseren van problemen 
heb ik altijd leuk gevonden. 3 jaar gelden 
maakte ik tijdens een stage min of meer to-
evallig kennis met het werkgebied van Pel. 
De mogelijkheid om in de toekomst in ver-
schillende sectoren aan de slag te kunnen 
vind ik erg interessant. 

Paul Bender 
stage: jul ´09        afstuderen: jan´10

Het afgelopen jaar heeft mij duidelijk ge-
maakt dat mijn passie niet zozeer bij een 
bepaalde industrie ligt, maar meer in het 
analyseren van bedrijfsprocessen en daar 
slimme oplossingen voor verzinnen die niet 
per-se werktuigbouwkundig hoeven te zijn. 
Komende zomer ga ik dit voor het eerst in de 
praktijk toepassen bij albert Heijn in Zaan-
dam.
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de Vacaturekrant

Jaarlijks biedt IBM Nederland ruim 100 studenten de kans 
stage te lopen of af te studeren. Stagiairs zorgen bij IBM voor 
een frisse benadering van de werkzaamheden en komen met 
nieuwe theoretische inzichten. Als stagiair doe je praktijker-
varing op bij een innovatieve dienstverlener, maak je ken-
nis met een open cultuur en word je intensief begeleid door 
een ervaren professional. De meeste stagiairs draaien mee 
in de dagelijkse praktijk, met eigen taken en verantwoordeli-
jkheden. Veel afstudeerders en sommige stagiairs verrichten 
specialistisch onderzoek. Die resultaten vinden vaak de weg 
naar onze praktijk. Wij staan open voor jouw ideeën.

Geinteresseerd?
Neem contact op met het Stagebureau van IBM via 
STAGE@nl.ibm.com of 020-5136028.

IBM
We bieden uitdagende stages aan voor studenten in de laat-
ste fase van hun studie. Tijdens je stage krijg je te maken met 
een uitdagend project binnen een Procter&Gamble. Naast 
dat je leert hoe de processen binnen P&G werken, leer je 
de cultuur van het bedrijf goed kennen. Ook krijg je meteen 
eigen verantwoordelijkheid voor je project.

De selectieprocedure voor een stage is hetzelfde als voor een 
starterspositie zoals beschreven op de hoofdpagina van Re-
cruiting. Pas na een positieve afronding van het selectiepro-
ces worden de details van de stage besproken. Een stage bij 
Procter & Gamble duurt gemiddeld vier tot zes maanden.

Voor verdere informatie kijk op www.PGcareers.com.

Procter & Gamble

Broshuis BV in Kampen is actief als producent van opleggers 
voor zwaar transport. Hoewel de europese markt voor trailers 
dit jaar een daling kent van 80%, weet Broshuis zich relatief 
goed staande te houden door over te schakelen van de pro-
ductie van series naar specials. Dit vereist wel belangrijke 
aanpassingen in de logistiek. Doel van de opdracht is om te 
onderzoeken hoe de logsitiek zo scherp mogelijk ingericht 
kan worden op de productie van specials in een onzekere 
markt. Begeleider is ir. Johan Ruitenburg, directeur Opera-
tions en tevens oud IO-er (PEL’er). 

Bereikbaar: j.ruitenburg@broshuis.nl of 06-53899159.

Broshuis BV
Studenten op universitair of hbo-niveau die een uitdagend 
project zoeken om hun studie mee af te sluiten doen er goed 
aan bij Festo te rade te gaan. Innovatie, zowel op bedrijfskun-
dig als op technisch gebied speelt een centrale rol binnen 
Festo. Zeven procent van de jaaromzet wordt geïnvesteerd 
in research, en daarnaast is er de internationale Festo Acad-
emy, waar veelbelovend managementtalent verdere training 
krijgt. Wie zijn afstudeeropdracht of -onderzoek in een ambi-
tieuze omgeving wil uitvoeren is bij Festo van harte welkom. 
De exacte invulling van de opdracht vindt ten alle tijden in 
overleg met de student plaats. Is je interesse gewekt? 

Neem dan vrijblijvend contact op met de afdeling Human Re-
sources via Human_Resources@festo.nl!

Festo

Op zoek naar een uitdaging?
Als je moeite hebt bij het zoeken van een afstudeer- of 
stageplek... bij deze bedrijven kan je zo aan de slag! 



een carrière bij Booz & company vereist een hoog denkniveau, ervaring en deskundigheid. Wij zoeken studenten die tijdens 
hun studie excelente academische resultaten hebben gecombineerd met uitdagende nevenactiviteiten zoals bestuurs- en buiten-
landervaring.

Bij Booz & company kun je je snel professioneel ontwikkelen. Wij passen ons carrièremodel aan om ervoor te zorgen dat onze 
talentvolle medewerkers zich optimaal kunnen ontwikkelen en doorgroeien.
Wij bieden je uitdagend en boeiend werk dat relevant is. Daarbij wordt je omringd door collega’s die je intellectueel uitdagen 
en inspireren. Zij zullen je begeleiden en aanmoedigen om je ambities waar te maken en zijn daadwerkelijk betrokken bij jouw 
persoonlijke en professionele ontwikkeling. Booz & company daagt je uit om innovatieve werkwijzen te ontwikkelen zodat je 
werk kunt leveren dat zowel voor jezelf, onze klanten en de samenleving van belang is. Wij zullen ons blijven inzetten om het 
beste talent wereldwijd voor ons te behouden en te verwerven. Van jou verwachten we dat je van gebaande paden kunt afwi-
jken en onderscheidende competenties zult ontwikkelen.

als pas afgestudeerd academicus begin je bij ons als consultant. je doet in korte tijd een enorme kennis op over allerlei bed-
rijven en industrieën in een internationale werkomgeving. je werkt in verschillende projectteams en je volgt cursussen om je 
vaardigheden verder te ontwikkelen. je maakt kennis met alle aspecten van onze organisatie. 

Selectieprocedure:
Ben je geïnteresseerd in een loopbaan bij Booz & company? Stuur ons dan een brief met je curriculum vitae en je cijferlijsten 
van de middelbare school en de universiteit. Beschrijf in je brief waarom je voor management consultancy en Booz & company 
kiest. Vermeld ook welke kennis en kwaliteiten jou geschikt maken om als consultant aan de slag te gaan. 

Kijk voor meer informatie op www.booz.nl

Booz & Company

Stage, 3 maanden, Amsterdam

Uitdagende stage 
voor laatstejaars 
studenten
Roland Berger biedt aan een select aantal

studenten de gelegenheid stage te lopen.

Samen met onze consultants werk je mee 
aan een live case van een van onze klanten. 
Je wordt uitgedaagd om het allerbeste uit 
jezelf te halen. Niet alleen het vak, maar ook 
de mensen leer je van dichtbij kennen. 

Ga jij de uitdaging aan? 
Meer informatie vind je op onze website 
www.rolandberger.nl of bel met  
Jane Degenaar, Recruitment, 

Roland Berger behoort in Europa tot de top-3 van  
strategisch adviesbureaus. Het kantoor in Amsterdam  
bestaat zeven jaar en groeide in korte tijd uit naar 
zeventig medewerkers. Het bureau is jong, 
ondernemend en snelgroeiend, wereldwijd actief 

Amsterdam
Bahrain
Barcelona
Beijing
Berlin
Brussels
Bucharest
Budapest
Casablanca
Chigago
Detroit
Düsseldorf
Frankfurt
Hamburg
Hong Kong
Istanbul
Kiev
Lisbon
London
Madrid
Milan
Moscow
Munich
New York
Paris
Prague
Riga
Rome
Sao Paulo
Shanghai
Stuttgart
Tokyo
Vienna
Warsaw
Zagreb
Zurich

bovengemiddeld gekwali�ceerde 

telefoon 020-7960615.

met 36 kantoren in 25 landen en ruim 2.100 
medewerkers.

EPZ maakt elektriciteit

EPZ, pure kracht

N.V. Elektriciteits-Produktiemaatschappij Zuid-Nederland

Zeedijk 32, 4454 PM Borssele, Tel.: 0113 - 356 000, E-mail: info@epz.nl

EPZ is de grootste elektriciteitsproducent van 
Zeeland. Een uniek bedrijf in een bijzondere 
omgeving. Naast de enige kerncentrale van 
Nederland exploiteert EPZ een kolencentrale met 
biomassa-meestookinstallatie en een windpark.

De kerncentrale behoort tot de wereldtop. De 
gereviseerde koleneenheid is met nieuwe milieu-
technologie klaar voor een toppositie!  

EPZ maakt elektriciteit

uit:
�  kolen
�  wind
�  biomassa
�  uranium

Meer weten?  
Algemeen: www.epz.nl
Vacatures: www.werkenbijepz.nl
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ie Voor mijn vak “Sustainability in Transporta-
tion engineering” worden studenten gevraagd 
om met een idee te komen die én duurzaam is 
én de rotterdamse haven ondersteund. De stu-
denten krijgen er studiepunten voor én komen in 
aanmerking voor een innovatie prijs van de rot-
terdamse haven. Die motivatie geeft ze extra ener-
gie om er iets moois van te maken. en dat is zeker 
gelukt.

Onder het credo van ‘de beste energie is niet de 
duurzame energie, maar géén energie’ werden 
veel goede ideeën met energiebesparing als cen-
traal thema ingediend. ik was prettig verbaasd 
hoeveel creativiteit de huidige zogenaamde ‘nin-
tendo generatie’ inbrengt. Dat belooft nog heel 
was moois! Zo werd op het gebied van energie be-
sparing voor verlichting in de haven erg slimme 
toepassingen met de energiezuinige leD-verlich-
ting gepresenteerd. Besparingen in de haven gaan 
dan hard, omdat de lampen in de haven de gehele 
nacht branden. Helaas brandt het licht ook ge-
woon door voor mensen die willen slapen of weer 
eens de sterren aan de hemel willen zien. in nabij 
gelegen plaatsen klaagt men over lichtoverlast.

ironisch genoeg schijnen de lampen in de haven   
’s nachts voor steeds minder mensen. met het 
huidige niveau van automatisering, werken er              
’s nachts steeds minder mensen in de haven die 
licht nodig hebben. De automated guided Ve-
hicles, bijvoorbeeld, die op de containerterminals 
rond rijden, zijn onbemand en hebben geen licht 
meer nodig. 

Jan Henk Welink
Afgestudeerd als Thermal Mechanical Engineer 
aan de universiteit van Twente heeft Ir. Jan Henk 
Welink zijn sporen al achtergelaten in zijn vak-
gebied van ‘renewable energy’ en ‘waste manage-
ment’. Aan de TU  Delft probeert hij nu zijn kennis 
te verspreiden om zo de wereld te laten inzien dat 
duurzaamheid niet zo moeilijk is als dat het lijkt. 
Website: www.welink.info
Reacties naar: J.H.Welink@tudelft.nl

Aansprakelijkheid
NetwerkNieuws verschijnt viermaal per 
jaar bij Stg. Pandora en wordt verspreid op 
huisadres van studenten van de mastervari-
ant Production Engineering and Logistics aan 
de TU Delft, alumni van de mastervariant 
en bedrijven waarmee stg. Pandora samen-
werkt. Niets uit deze uitgave mag op welke 
wijze dan ook worden overgenomen zonder 
schriftelijke toestemming van de uitgever. De 
inhoud van deze uitgave is met uiterste zorg 
samengesteld. Ondanks deze zorgvuldigheid 
kunnen gegevens zijn veranderd of onjuist zijn 
weergegeven. Hiervoor aanvaardt de uitgever 
geen enkele aansprakelijkheid.

Colofon
Hoofdredactie 
Erik de Man
Wiggert Kalis

Aan dit nummer werkten mee:
Sjoerd Maas
Sia Mohammadian
Albert Valkenberg
Ad de Zeeuw
Hessel Visser
Jan Henk Welink
Willem Mayer
Ruben Griffioen

Bestuur
Voorzitter - Sjoerd Maas
Secretaris - Arvind Sukul
Penningmeester - Erik de Man
Comm. extern - Wiggert Kalis
Comm. onderwijs - Sia Mohammadian

Abonnementen en adreswijzigingen
Het aanvragen van een abonnement kan via 
de vermelde gegevens. Een abonnement op 
NetwerkNieuws kost € 16,- per jaar.

Mekelweg 2
2628 CD Delft
T +31 (0)15 2784955
E pandora@tudelft.nl

Oplage & Druk
500, Drukkerij Goud, Rotterdam

Redactie adres 
Stichting Pandora
p.a. sectie PEL
Mekelweg 2
kamer 7-1-102
2628 CD Delft
T +31 (0)15 2784955
pandora@tudelft.nl
www.dispuutpandora.nl
Giro: 4316013

Bij de student Siamak mohammadian begon toen 
een lampje te branden. Hij keek naar de functie van 
verlichting. De functie van verlichting is natuur-
lijk: ‘om te kunnen zien’. Dat kan met lampjes, 
maar ook met nachtkijkers! Hij stelde voor om 
de lampjes uit te doen en de paar mensen die nog        
’s nachts buiten dienst doen nachtkijkers te geven. 
De zuinigste lampjes zijn immers die lampjes die 
uit zijn. afhankelijk van de hoeveelheid mensen 
en nachtkijkers ligt de terugverdientijd op 1 tot 2 
jaar en de lichtoverlast zal praktisch verdwijnen. 
een geweldig creatief idee. en daar krijg ik nu de 
beste energie van.



Inderdaad, het zijn imposante systemen die 
Vanderlande Industries realiseert. Material 
handling systemen voor tal van nationale en 
internationale distributiecentra, luchthavens 
en sorteercentra. De ene keer betrekkelijk 
compact en overzichtelijk. De andere keer 
zeer uitgebreid, behorend tot ‘s werelds 
grootste installaties. Complex en opgebouwd 
uit de meest innovatieve en creatieve 
oplossingen op het gebied van elektronica, 
mechanica en besturingstechnologie. 

Unieke systemen, die altijd weer anders 
zijn. Gerealiseerd door bijzondere mensen. 
Bas Bijkerk bijvoorbeeld. Een van onze 
collega’s die niet uitgesproken raakt over 
de projecten waarbij hij van begin tot einde 
betrokken is. 
Internationale miljoenenprojecten, waar hij 
in multidisciplinair teamverband aan werkt. 
En waar hij trots op is! Net als zijn 1 700 
collega’s op onze verschillende kantoren in 
de wereld.

UNIEKE SYSTEMEN, BIJZONDERE MENSEN

De boeiendste technische en logistieke 
uitdagingen. Een creatieve omgeving met 
gedreven collega’s die van aanpakken 
weten. De afwisseling van projectenwerk. 
Met internationale carrièremogelijkheden. 

Unieke systemen. Bijzondere mensen. Je 
vindt het bij Vanderlande Industries. Kijk op 
www.vanderlande.com.

WWW.VANDERLANDE.COM

 5 000 METER TRACK
150 000 KOFFERS PER DAG

1 BAS BIJKERK




